
آثار زيادي از شما تاکنون به بازار نشر عرضه 
شده است. چطور ش�د موضوع شهدا را براي 

نوشتن انتخاب کرديد؟ 
با توجه به اینکه از 10 سال قبل در مؤسسه روایت سیره 
شهدا مشغول کار هستم، عمده کتاب های من در حوزه 
خاطرات، داس��تان و زندگینامه شهدا بوده است. کتاب 
»ازدواج آگاهان��ه« ج��زو کتاب های آخ��ر از مجموعه 
کتاب هایی است که تا الان چاپ شده. بعد از آن هم دو 
کتاب دیگر زیر چاپ رفته اس��ت که مربوط به خاطرات 
شهیدان مدافع حرم »سعید بیاضی زاده« و »محمدامین 

کریمیان« است.
چطور به موضوع ازدواج در سيره شهدا براي 

انتشار کتاب رسيديد؟ 
سال 87 چند کتاب مؤسسه روایت فتح که اختصاص به 
مصاحبه با همسران شهدا مثل شهیدان چمران، همت، 
باکری و چند نف��ر دیگر بود را مطالع��ه مي کردم که به 
موضوعاتي برخورد کردم که در زندگی معمولی ما دیده 
نمي شود ولی شهدا به آنها دقت داشتند. مثل جهیزیه 
ساده، مهریه کم و امثالهم. به ذهنم رسید مي شود یک 
»فلش کارت« از این خاطرات استخراج کرد. فلش کارت 
عنوان بسته هایی است که شامل 20 تا 30 کارت هستند. 
روی ه��ر کارت یک خاطره و یک تصویر از ش��هید قرار 
مي گرفت. همان س��ال فلش کارت »دو نیمه سیب« را 
با همکاری مؤسسه مطاف عشق تولید کردیم. استقبال 
بسیار خوبی هم به دنبال داشت و حدود 80 هزار نسخه 
تولید شد. س��ال 96 دوستان مؤسس��ه مطاف تصمیم 
گرفتند آن فلش کارت را کامل ت��ر و به روز کنند و تحت 
عنوان »ازدواج آگاهانه« منتشر کنند که ابتدا با همکاري 
دوستان، اساتید و راویان سیره شهدا، موضوعاتی که در 
حوزه ازدواج و تش��کیل خانواده مهم و کاربردی بودند 
را احصا کردیم، س��پس کتاب های خاطرات سرداران، 
شهدای دفاع مقدس، شهدای انقلاب اسلامي و از جمله 
علمای شهید را مطالعه کردم. خاطرات زیادی جمع آوری 
شد ولی چون قرار بود خاطرات کوتاه، کاربردی و کلیدی 
باش��ند، از حجم خاطرات کم کردیم ت��ا به حدود 114 

خاطره رسیدیم.
مقام معظم رهبري نيز بر پرداختن به موضوع 
ازدواج ش�هدا از س�وي نويس�ندگان تأکيد 
داش�تند. در حقيقت اين کار ش�ما لبيک به 

رهنمود ايشان هم هست.
بله البته ما ایده این کتاب را از سال 89 در ذهن داشتیم 
ولی چون درگی��ر تولیدات دیگری ش��ده بودیم، عملًا 
نگارش نهای��ی این کتاب ب��ه س��ال 95 و 96 افتاد. در 
همان ایام هم ب��ود که مقام معظم رهب��ری در دیدار با 
برگزارکنندگان کنگره ش��هدای یکي از اس��تان ها، به 
این موضوع اش��اره کردند. وقتی این سخن حضرت آقا 
را شنیدم، خیلی خوشحال شدم. فهمیدم دقیقاً کاری 
را انجام داده ای��م که حضرت آقا مدنظر داش��ته اند و به 
انجام آن سفارش کرده اند. حالا خوب است متن بیانات 
ایشان در این باره را براي خوانندگان بخوانم. رهبر انقلاب 
فرموده بودند: »وضعِ عادیِ زندگی  کردن شهدا چه جوری 
بوده؟ فرض بفرمایید ازدواج شان؛ در این خاطرات شهدا 
که زندگینامه شهدا ]است [- حالا تا آن مقداری که بنده 
دیده ام و خوانده ام و نگاه ک��رده ام- در چند مورد بحث 
ازدواج اینها مطرح مي شود؛ چگونگی ازدواج اینها، رفتار 
اینها در گزینش همسر- دنبال چه جور همسری بودند- 
بعد مراسم ازدواج، بعد نوع رفتار با خانواده ها، اینها همه 
قلّه های اخلاق اسلامي  است. امروز ما گرفتاریم؛ ما امروز 
به این چیزها احتیاج داریم. امروز جوان ما برای ازدواج، 
برای گزینش همسر چه جوری فکر مي کند و چه جوری 
باید فکر کن��د؟ آن الگو را باید در مقابل او نگه داش��ت؛ 
اینها الگو هستند، شهدای ما الگو هس��تند.« امیدوارم 
طبق فرموده مقام معظم رهبری، توانسته باشیم الگویی 
از زندگی ش��هدا را پیش پای نس��ل جوان قرار دهیم و 
آرزومندم این تلاش ها به مدد اهل بیت علیهم السلام و 

شهدای والامقام برای جوانان اثرگذار باشد.
سبک نگارش کتاب »ازدواج آگاهانه« چگونه 

است؟ 
کتاب ه��ای خاطراتی که م��ا کار کردیم ب��ا این هدف 
به ن��گارش درآمد که مخاط��ب ج��وان و کم حوصله  و 
کتاب نخ��وان را با خودش همراه کن��د. به همین خاطر 
خاطرات را در نهایتِ اختصار و بدون پرداخت های ادبی 
و توصیفات اضافه، بازنویسی کردیم طوری که مخاطب 
در یک��ی دو دقیقه مي توان��د چند خاط��ره را بخواند و 
اگر بخواهد بتواند از سیره ش��هدا، الگویی برای زندگی 
خودش به دست بیاورد. ش��یوه کار هم این گونه بود که 
مؤسسه روایت سیره ش��هدا، متولی این موضوع بود تا 
محتوا را برای راویان سیره شهدا، آماده کند. البته عمده 
پژوهش هایی که قبلًا در این مؤسس��ه انجام مي گرفت 
برای استفاده راویان روحانی بود. خود تهیه خاطراب ناب 
و مستند، پروژه اي است که راویان عمدتاً امکان و فرصتی 
برای تهیه آنها نداشتند. یکی دیگر از انگیزه هایی که این 
سبک نگارش را شکل داد این بود که وقتی نویسنده از 
توصیفات و آرایه های ادبی استفاده مي کند، آرام آرام از 
اتفاق اصلی فاصله مي گیرد و بعضاً مس��ائلی که ساخته 
پرداخته ذهن او هست، به خاطرات شهدا اضافه مي شود. 
این مسئله ای است که مقام معظم رهبری هم در دیدار با 
مسئولان مؤسسه سیره شهدا به آن اشاره کردند. عبارت 
ایشان به این شرح است: »سعی کنید در تبیین، عنصر 
اتقان مطلقاً به دست فراموشی سپرده نشود؛ اتقان. اتقان 
خیلی مهم است. گاهی اوقات انسان خیال می کند برای 

شیرین کردن یک قضیه در چشم مخاطبان، باید آن را با 
پیرایه ها و اغراق هایی بیامیزد؛ بعد که از یک افق بالاتری 
نگاه مي کند، می بیند نه، این پیرایه ها- چون مصنوع ما 
بود- نه فق��ط بر ارزش آن عنصر حقیق��ی نیفزود، بلکه 
گاهی از آن کاس��ت. اتقان را در نظر بگیرید و روایت را 
روایت صحیح قرار بدهید«. ما با این سبک نگارش سعی 
کردیم خاطرات را بدون دس��تکاری به دستِ مخاطب 

برسانیم و به نوعی عنصر اتقان را مدنظر داشته ایم.
آيا ش�هداي خاصي مدنظرتان قرار داشت يا 
اينكه موضوع محور به سراغ خاطرات رفتيد؟ 

موضوع محور پیش رفتیم. 
يعني براي نگارش اين کتاب و تدوين خاطرات 
خودتان با خانواده ش�هدا گفت وگو نكرديد 
بلكه از مطالب و محتوا هاي�ي که از قبل تهيه 

شده بود استفاده کرديد؟ 
بله از محت��وای کتاب های مختلفی که چاپ ش��ده بود 
کمک گرفتیم. بیش از 200 کتاب خاطرات را دیدم و از 
حدود 50 کتاب متن برداشتم تا این مجموعه آماده شد. 
مي خواهم يک سؤال خصوصي هم بپرسم. اگر 
ازدواج شما بعد از نوشتن اين کتاب بود چقدر 

تحت تأثير اين کتاب صورت گرفت؟ 
متأس��فانه ازدواج من قبل از اینکه با این خاطراتِ زیبا 
آشنا شوم صورت گرفت. البته باید بگویم مراسم ازدواج 
ما هم س��اده بود ولی اگر این خاطرات را قبل از ازدواج 
مي خواندم، قطعاً تأثیر بیشتری در شروع زندگی مشترک 

ما داشت.
در راه تهيه و تدوين و ن�گارش اين کتاب چه 

مسائل و مشكلاتي برايتان به وجود آمد؟ 
خوشبختانه هیچ مشکلی نداشتم و همه چیز طبق روال 
معمول خود پیش رفت و اولین چاپ آن در سال 96 در 
تیراژ 2500 نس��خه منتشر ش��د. از چاپ های بعدی و 

چگونگي توزیع اطلاعی ندارم .

نام کتاب چگونه انتخاب شد؟ 
معمولاً گروهی از دوستان که مرتبط با مؤسسه مطاف 
عشق هستند نظرات و پیشنهاداتی پیرامون نامگذاری 
کتاب ها ارائ��ه مي کنند، از بی��ن آنها یک ن��ام انتخاب 

مي شود.
چقدر براي نوش�تن کتاب ه�اي ديگر در اين 
زمينه انگيزه داريد؟ منتظر پيشنهاد خاصي 
هستيد؟ يا خودتان سوژه اي براي نوشتن در 

نظر داريد؟ 
الان مش��غول کار روی خاطرات شهدای مدافع حرم در 
زمینه ازدواج و خانواده هس��تم. در مورد شهدای دفاع 
مقدس چون کتاب ها و خاطرات زی��اد وجود دارد، کار 
جمع آوری خاط��رات و انتخاب خاطراتِ ناب آس��ان تر 
بود ولی در حوزه ش��هدای مدافع حرم، کتاب ها و منابع 
محدود هستند. کمي  مشکل داریم که ان شاءالله به لطف 

خدا رفع خواهد شد.
مخاطبان کتاب ش�ما نوعاً بايد از قشر جوان 
باش�ند. به نظر ش�ما چگونه مي توان آن نوع 
س�بک زندگي را در جامعه امروز که بس�يار 
متفاوت از دوران هاي گذش�ته است، ترويج 
کرد؟ چه کنيم که نس�ل جديد براي ازدواج 
و انتخاب هاي آگاهانه س�راغ س�يره ش�هدا 

بروند؟ 
بدون تع��ارف مي گویم کتاب هایی که در حوزه ش��هدا 
منتشر مي ش��ود، عمدتاً به دس��ت مخاطباني مي رسد 
که با شهدا انس دارند، به راهیان نور مي روند یا خانواده 
مذهبی دارند. ما باید این گونه کتاب ها را به دستِ سایر 
مخاطبان هم برس��انیم. منظورم مخاطب خارج از این 
گود اس��ت. مخاطبی که از س��بک زندگی شهدا خبر 
ندارد یا ش��اید اصلًا در فضای مذهبی س��یر نمي کند. 
این مي ش��ود یک کارِ خوب. مي دانم اگ��ر این کتاب ها 
و خاطراتی از این دست، به دس��ت جوانان برسد، قطعاً 
شاهد تحول در سبک زندگی بس��یاري از آنان به ویژه 
در حوزه ازدواج و خانواده خواهیم ب��ود به طوري که با 
فراگیر شدن آن مي توانیم س��بک ازدواج ساده، آسان 
و پایدار را دوباره به جامع��ه برگردانیم. اینکه ازدواج ها 
روز به روز سخت تر و دست نیافتنی تر مي شود، یکی از 
دلایلش چشم و هم چشمي  است؛ از این منظر که وقتی 
مردم مي بینند کسی جشن آنچنانی مي گیرد، از او یاد 
مي گیرند، از او الگو مي گیرند و این کار را تکرار مي کنند و 
به اشتراک مي گذارند؛ و این آرام آرام به فرهنگ عمومي 
تبدیل مي ش��ود. حالا اگر ما همین چشم و هم چشمي 
 را در ازدواج آس��ان با الگوگی��ری از زندگی ش��هدا به 
چشم و گوشِ مردم برسانیم، قطعاً از این روش هم الگو 
مي گیرند، تکرار مي کنند و به اش��تراک مي گذارند. اما 
اینکه چه کار کنیم در حوصله این بحث نیس��ت. یک 
عملیاتِ مشترکِ اجتماعی نیاز دارد؛ یک پازلِ بزرگ که 

یکی از قطعاتش نشرِ خاطرات شهداست.
س�هم فعالان فرهنگ�ی را در ايج�اد و تغيير 
وضعيت فرهنگ�ي اجتماع�ي جامعه چقدر 
مي دانيد و به نظر ش�ما چگون�ه مي توان اين 

سهم را افزايش داد؟ 
فعالان فرهنگ��ی ما در زمینه ه��ای مختلف اجتماعی 
کارهای زی��ادی انج��ام داده اند. واقع��اً زحمت زیادي 
کش��یده اند ولی یکی از توصیه های مه��م رهبری که 
توصیه به شبکه س��ازی و کار س��ازمانی بوده، آن طور 
که باید و ش��اید مورد توجه قرار نگرفته، لذا اثرگذاری 
این فعالیت ها به حداقل رسیده است. فکر مي کنم اگر 
همین ظرفیت و همین توانِ کارِ فرهنگی با استفاده از 
شبکه سازی و فعالیت س��ازمانی پیش برود، اثرگذاری 

بهتری خواهد داشت.
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خانم »استويانا لوبيتا 

معصومه طاهري
ابرادو« بعد از تشرف       گفت وگو

به اسلام نام زهرا را بر 
خود نهاد. او از اهالی شهر تيمي شوارای رومانی و 
اقليت صرب های رومانی است که توانست در رشته 
دندانپزشكی در ايران  بورسيه ش�ود. دکتر زهرا 
چند س�الی اس�ت ک�ه در اردوهای جه�ادی نيز 
حض�وری فع�ال دارد. وی از اعض�ای انجم�ن 
تازه مسلمانان و مؤسسه رهيافتگان است. فرصتی 
کني�م... گفت وگ�و  او  ب�ا  ت�ا  داد  دس�ت 

چطور با اسلام آشنا شديد؟
در دانشگاه دانشجویان مس��لمان که خارجی بودند نیز 
درس مي خواندند و من با آنها آش��نا شدم و از این طریق 
درباره اس��لام ش��ناخت پیدا کردم. این دانش��جویان از 
کش��ورهای مختلفی مانند فلس��طین، ع��راق، کویت و 
س��ودان بودند. کم کم به خاطر رفتار خوب و متانتی که 
به عنوان مسلمان داشتند جذب اس��لام شدم و در کافه 
دانش��جویی با آنها حرف مي زدم. خیلی مودب، مهربان 

و جدی بودند. برای همین کنجکاو 
شدم درباره فرهنگ اسلامي  بیشتر 
بدانم، کتاب هایی تهیه کردم و شروع 
به مطالعه کردم تا اینکه در ترم دوم 

دانشگاه مسلمان شدم .
چه چيزی باعث ش�د راهی 

ايران شويد؟
ابت��دای تش��رف ب��ه اس��لام خیلی 
سخت بود تا مسائل فقهی، طهارت 
و حج��اب را یاد بگیرم. ب��ا این حال 
تلاش مي کردم به عنوان مس��لمان 
آموزش ببینم تا اینکه با دانشجویان 
ایرانی که ب��رای اردوی تحقیقاتی از 
دانشگاه ش��هید بهش��تی به اروپای 
ش��رقی آمده بودند آش��نا و مترجم 
آنها شدم. بعد از این برای تحصیل در 
ایران انتقالی گرفتم تا بهتر احکام و 
فرهنگ اسلامي - ایرانی را یاد بگیرم. 
اول قصد ماندن دائم نداشتم اما بعداً 
به خاطر مس��ائل خانوادگی، مالی و 

عقیدتی ماندگار شدم.
خانواده شما مشكلی با تغيير 

دين نداشتند؟
دین خان��واده ام ارتدوک��س بود که 
زمان حکومت کمونیستی همچنان 
به عقاید خود پایبن��د بودند. بعد از 
مسلمان شدنم به شدت مي ترسیدند. 
فکر مي کردند عضو گروه تروریستی 
تندرو شدم، وقتی دیدند رفتارم تغییر 
نکرده گفتند همسر مسلمانش او را 
سحر کرده ولی دیدند این طور نیست. 
هر فکری به ذهن شان خطور کرد تا 

مسلمانی من را توجیه کنند چون اغلب مردم کشورم افکار 
بسته ای داشتند و دین اسلام را نمي پذیرفتند.

کسی هم از خانواده مسلمان شد؟
یک ب��رادر دارم که وقتی مس��لمان ش��دم خیلی راحت 
پذیرفت با این ایده که تو خواهر من هستی فرقی نمي کند 
چه دینی داشته باش��ی. پدربزرگ و مادربزرگم مسلمان 
ش��دند. مادربزرگم مس��یحی واقعی بود، وقتی مسلمان 
شدم از من سؤالاتی کرد. برایش جالب بود که در اسلام 
هم اعتقادات شبیه مسیحیت است و گفت او هم یک عمر 
همین اعتقادات را داشته. عقاید شیعی و اهل بیت )ع( به 
آن اضافه شده. وقتی قرآن را خواند گفت درست است و 
همه اینها در انجیل آمده و مسلمان شد. پدربزرگم هم با 
اینکه پیر و بیمار بود، خیلی راحت پذیرفت و مسلمان از 

دنیا رفت.
مراکز اسلامي  و شيعی در رومانی وجود دارد؟

تا جایی که اط��لاع دارم مراکز ش��یعی نداری��م در حد 
گروه های کوچک چند نفره هس��تند، ولی انجمنی ثبت 

نشده است برعکس در رومانی وهابی زیاد داریم.
فكر مي کنيد اسلام چه چيزی به شما داد؟

خوشبختی که وابسته به زمان و مکان نیست بدون هیچ 
شرایط خاصی وجود دارد. وقتی آدم احساس خوشبختی 
مي کند حتی اگر تنها و غریب هم باشد باز هم این حس را 

دارد و من بعد از مسلمان شدن این حس را پیدا کردم.

داشتن حجاب سخت نبود؟
وقتی مسلمان شدم حجاب نداشتم. دو سال بعد مقید شدم 
چون آنجا پلیس اخطار داده بود و دانشجویان مسلمان اخراج 
مي شدند، از طرف پلیس هم برای من اخطار آمده بود برای 
همین در دانشگاه حجاب نداشتم ولی حجاب را به عنوان 
اصلی در اسلام پذیرفته بودم اما لباس هایم پوشیده و بلند 
بود. موهایم را همیشه مي بستم بدون آرایش و همیشه در 
کیفم روسری داشتم تا خارج از دانشگاه و به دور از دید پلیس 
سر کنم. دوستانم که نمي دانستند مسلمان شده ام با تعجب 

به من مي گفتند تو هیپی شده ای!
نماز خواندن چطور؟

خیلی س��خت بود چون باید عربی تلفظ مي کردیم و من 
عربی نمي فهمیدم. برای همین به لاتین برایم نوش��تند 

چهار ماه طول کشید تا بتوانم نماز بخوانم.
قرآن را به زبان رومانيايی مي خوانديد؟

ترجمه صربستانی قرآن را خواندم. یک بوسنیایی که در 
ترکیه زندگی مي کرد قرآن را ترجمه دقیق و خوبی کرده 

بود آن را تهیه کردم و خواندم.
با کدام يک از اهل بيت بيشتر مأنوس هستيد؟ 
چون بیشتر ذکر امام حسین)ع( مي شود 
و در جلسات و روضه خوانی ها از این امام 
یاد مي شود ایشان را بیشتر مي شناسم 
ام��ا از طرف��ی من ی��ک زن هس��تم و 
احساس��ات زنانه دارم ب��رای همین با 
حضرت زهرا)ع( انس بیش��تری دارم و 

احساسم خاص تر است.
 چه چيز اهل بيت ش�ما را مجذوب 

کرده است؟
آنها هیچ سازش��ی با بی عدالتی و ظلم 
ندارند، دروغ و ریا در رفتار و گفتارشان 
نیس��ت و اخلاص و صداقت دارند برای 
همین آرامش دهنده و باورپذیر هستند 
و در یک کلام اهل بیت انسان هایی کامل 
و تجلی ارزش های والای انسانی هستند. 
این برایم بسیار جالب توجه بوده است. 
این رفتار در شیعیان هم دیده می شود 

که همیشه شجاع و محکم هستند.
با کدام آي�ات قرآنی بيش�تر انس 

داريد؟
از هم��ان زمان که مس��لمان ش��دم با 
خواندن قرآن آرامش مي گرفتم ولی در 
بین آیات قرآنی آنجا که خدا مي فرماید 
به ریسمان الهی چنگ بزنید و آن را رها 
نکنید خیلی برای من و دوس��تان تازه 
مس��لمانم که در این راه س��ختی های 
زی��ادی متحم��ل ش��ده ایم تأثیرگذار 
بوده اس��ت و حقیقتاً آرامش گرفتم یا 
آیه ای که خدا مي فرماید غصه نخورید 
مش��کلات ش��ما حل خواهد شد برایم 

لذتبخش بوده است.
بزرگ ترين مشكل تازه مسلمانان 

رومانيايی چيست؟
بزرگ کردن و تربیت فرزندانش��ان در محیط آنجا چون 
بقیه مشکلات قابل تحمل و رفع است اما فضا و محیط آنجا 
اسلامي  نیست خواه ناخواه بچه ها در فضای غیراسلامي 

 بزرگ مي شوند و این خیلی سخت است.
اگ�ر بخواهي�د اس�لام را ب�ه ي�ک خارج�ی 

غيرمسلمان معرفی کنيد چه مي گوييد؟
واقعیت درباره تمام مسائل دنیا در اسلام راهکار وجود دارد 
و دینی کامل است. یک روش فوق العاده انعطاف پذیر در 
زندگی دارد که متناسب با آناتومي  و طبیعت انسان است 
بنابراین برای یک غیرمسلمان و ناآشنا درباره این مسئله 
مهم صحبت مي کنم تا نگاهش را به اسلام معطوف کنم.

شما يک پزشک هس�تيد. در اين باره چيزی 
بوده که ميل و کشش شما را به اسلام بيشتر 

کند؟
قبل از مسلمان شدن، بین فطرت بشر و هستی از طرف 
خدا و تئوری انفجار بزرگ شک داش��تم که کدام واقعی 
است؛ تئوری داروین و تکامل بشر یا هستی انسان. بعد از 
تشرف به اسلام به عنوان یک دندانپزشک دیدم یک نظام 
فوق العاده کامل و زیبا و هماهنگ داریم که هر بار بیشتر 
از قبل مجذوب این عظمت مي ش��وم همین باعث شد تا 

خیلی بیشتر عاشق کارم شوم .
مردم از شما سؤال هم مي کنند؟

بله خیلی زیاد، برخی تکراری هستند اینکه چرا مسلمان 
شدم؟ چرا به ایران آمدم؟ چرا حجاب کامل دارم و... برای 
همین مدتی به سخنرانی نمي رفتم. البته این یک واقعیت 
اس��ت، اکثریت حرف های یک خارجی برایشان جذاب 
است. در این میان بعضی مرتد ش��ده بودند و گرایشم به 
اسلام را قبول نداشتند و با من مخالف مي کردند. به آنها 
مي گفتم به اسلام گرایش پیدا کردم چون آن را شناختم و 
متأثر از نظام کشور ایران نیستم. اگر حکومت اسلامي  در 

کشور دیگری بود قطعاً آنجا مي رفتم.
از مس�لمان ش�دن خ�ود خاط�ره خوبی هم 

داريد؟
بله خیلی زیاد به خصوص اینکه در ایران هستم و ایرانی ها 
مردمانی مهربان و خونگرم و مهمان نواز هستند. از وقتی 
مس��لمان ش��دم و از همان زمان که ش��هادتین را گفتم 
احساس کردم تازه متولد شده ام. همه چیز برایم تازگی 
داشت و به قدری خوشحال بودم که در چهره ام هم پیدا 
بود. دیگران مي گفتند عوض شده ای! زیباتر شده ای! حس 

و حال خوبی داشتم.
شما در اردوهای جهادی هم شرکت مي کنيد، 

مشكل نيست؟
نه اصلًا مش��کل نیس��ت. دو سال اس��ت که در اردوهای 
جهادی هستم. قبلًا از تلویزیون دیده بودم، برایم جالب 
بود برای همین تصمیم گرفتم من هم بروم. کمک کردن 
به دیگران احس��اس معنوی و آرامش خوبی به انس��ان 
مي دهد. همه چیز اردوها خوب است، اینکه بتوانیم نیاز 
افراد نیازمند را برطرف کنیم با وجود خستگی ها شیرین 

و لذتبخش است.
از اولين سفر به مشهد خاطره ای داريد؟

بله یادم اس��ت تازه به ایران آمده بودم دانش��جو بودم 
و پولی نداش��تم. یک بار در اردوی دانشجویی سفر به 
مشهد شرکت کردم. فارسی هم نمي دانستم. مي گفتند 
هر کس برای اولین بار به زیارت امام رضا)ع( بیاید سه 
خواس��ته او برآورده مي ش��ود. خیلی هیجان داشتم. 
جمعیت زیادی به زیارت آمده بودند و شلوغ بود با این 
حال احساس آرامش داش��تم. آنجا زمان و مکان را از 
یاد برده بودم و دلم مي خواس��ت فقط روبه روی بارگاه 

امام بنشینم.
اربعين چطور؟ تا به حال رفته ايد؟

به همراه خانواده به زیارت عتبات رفته ام اما خارج از ماه 
محرم بوده است. قابل توصیف نیس��ت. آنجا تازه معنای 
زندگی را مي فهمیم. به دارالسلام هم رفتم، یک تکه جدا از 
تاریخ بشر که حس و حال دیگری دارد اما متأسفانه هنوز 

در سفر اربعین نبوده ام .
اگر بخواهيد در رومانی تبليغ اس�لام داش�ته 

باشيد چه مي کنيد؟
مردم رومانی مذهبی هستند اما باید اول دین خودشان 
را معرفی کنیم و به آنها بشناسانیم چون انجیل تحریف 
شده اس��ت. به نظرم اگر دین واقعی مسیحیت را معرفی 
کنیم بهتر مي توانیم اس��لام را معرفی کنیم، اس��لام در 
راستای مسیحیت و تکامل آن است. بعد هم اینکه وقتی 
از دین شان حرف بزنیم خود به خود کنجکاو مي شوند که 
دین خودت چیس��ت و درباره خودت سؤال مي کنند آن 

وقت مناسب است و مي توانیم از اسلام برایشان بگوییم.
نظ�ر رومانيايی ه�ا درب�اره اي�ران و تش�يع 

چيست؟
چون اطلاعات آنها از دریچه رسانه هاست و چیزی نمي دانند، 
عمدتاً ایران را کشوری تروریست و مهاجم مي دانند. مردمانی 
خشن و بیرحم و تندرو دارد که به دنبال انفجار و کشتار مردم 
هستند؛ البته اینها را در قالب فیلم درباره ایران دیده اند. دنبال 

مسائل دینی و سیاسی نیستند.
به نظرتان سينما مي تواند چهره ايران را خوب 

معرفی کند؟
قطعاً هنر مؤثر اس��ت و روی ش��ناخت و دیدگاه شان اثر 
مي گ��ذارد. در زمینه دین هم همین طور مردم دوس��ت 
دارند زندگ��ی افراد مذهبی را ببینند و چون لازم اس��ت 
اول دین خودشان را درست بشناسند. اگر فیلم »بشارت 
منجی« را به زبان رومانیایی ترجمه کنند به نظرم مي تواند 
به آنها بفهماند که مسیحیت و انجیل چقدر تحریف شده 
است. از سویی وجه اشتراک ما با ایرانی ها خیلی زیاد است. 
رومانیایی ها هم مثل ایرانی ها مردمانی خانواده دوست و 
خونگرم هس��تند. به نظرم اگر روی اش��تراکات در حوزه 
هنر و فیلم کار ش��ود مي توان رابطه خوبی بین مردم دو 
کش��ور برقرار کرد و تصویر منفی اي که از ایرانی ها دارند 

را برطرف ساخت.

کتاب ه�ای خاطرات�ی ک�ه م�ا کار 
کرديم با اين هدف به ن�گارش درآمد 
ک�ه مخاط�ب ج�وان و کم حوصل�ه  و 
کتاب نخ�وان را ب�ا خ�ودش هم�راه 
کند. به همي�ن خاطر خاط�رات را در 
نهايتِ اختصار و ب�دون پرداخت های 
ادب�ی و توصيفات اضافه، بازنويس�ی 
کرديم طوری ک�ه مخاطب در يكی دو 
دقيقه مي تواند چند خاطره را بخواند

از هم�ان زم�ان ک�ه 
مس�لمان ش�دم ب�ا 
خواندن قرآن آرامش 
مي گرفتم ولی در بين 
آيات قرآن�ی آنجا که 
خ�دا مي فرماي�د ب�ه 
ريس�مان الهی چنگ 
بزني�د و آن را ره�ا 
نكني�د خيل�ی برای 
م�ن و دوس�تان تازه 
مس�لمانم که در اين 
راه سختی های زيادی 
ش�ده ايم  متحم�ل 
تأثيرگذار بوده است و 
حقيقتاً آرامش گرفتم

جای هنر در معرفی ايران خالی است

خاطرات شهدا را به مخاطب مي رسانيم 

بانوی تازه مسلمان رومانيايي:

گفت وگوي »جوان« با طلبه فعال فرهنگي در سيره نويسي شهدا 

بدون تعارف مي گويم کتاب هايی که 
در حوزه شهدا منتشر مي شود، عمدتاً 
به دست مخاطباني مي رسد که با شهدا 
انس دارند، به راهي�ان نور مي روند يا 
خانواده مذهبی دارند. ما بايد اين گونه 
کتاب ها را به دستِ ساير مخاطبان هم 
برس�انيم. منظورم مخاطب خارج از 
اين گود اس�ت. مخاطبی که از سبک 
زندگی ش�هدا خب�ر ندارد يا ش�ايد 
اصلًا در فضای مذهبی سير نمي کند

حجت الاس�لام مهدی منصوريان طلبه س�طح3 
ح�وزه علمي�ه ق�م و فع�ال فرهنگ�ی در ح�وزه 
سيره نويس�ي شهداس�ت ک�ه آث�ار زي�ادي از 
وي تاکنون منتش�ر ش�ده اس�ت. داس�تان ويژه نوجوان�ان به ن�ام »رزمنده 

قاچاقی«، داس�تان های طنز با موضوع »نماز«، مجموعه سه جلدی »شهدای 
روحان�ی مدافع ح�رم«، مجموع�ه چهار جلدی »ش�هدای دانش�جو«، »طنز 
منبر« وي�ژه روحانيون هم در کارنامه وي مش�اهده مي ش�ود. ب�ا وي درباره 
کت�اب »ازدواج آگاهان�ه« در زمينه خاطرات ش�هدا به گفت وگو نشس�تيم.

زینب امجدیان
      گفت وگو


